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Vážení spoluobčané,
Nic netrvá věčně a vše jednou musí skončit. 
Tento okamžik nastal dnem komunálních 
voleb do zastupitelstva a já, i přesto, že jsem 
dostal spoustu hlasů, jsem se rozhodl dále 
neusilovat o post starosty obce. Po čtyřiadva-
ceti letech v této funkci mi obec i její obyva-
telé přirostli k srdci. Moje rozhodnutí souvisí 
jak s věkem, tak i s jistým druhem únavy, 
„tah na branku“ již není takový, jako býval 
v minulosti. Nechci, aby díky tomu, že mi 
nezbývá tolik elánu, obec stagnovala a dále se 
nerozvíjela. Dával jsem obci a jejím občanům 
to nejlepší, co ve mně bylo a vždy jsem se 
snažil, aby z toho měl prospěch co největší 
počet obyvatel. Mnohdy to bylo na úkor 
volného času, ale kdy má starosta obce volný 
čas... Občan potřebuje své problémy řešit 
okamžitě a je jedno, jestli to je v době oběda, 
večer, o víkendu nebo svátku. I na dovolené 
musí starosta řešit neodkladné věci. Nestě-
žuji si, patří to k jeho údělu a vždy, když jsem 
měl chuť „prásknout dveřmi“, jsem si přečetl 
motto, které mám na pracovním stole pod 
sklem: „To, kde se teď nacházím, je místo, 
kam jsem sebe dovedl já sám“. Není to tak 
úplně pravda, protože jste mi k tomu dopo-
mohli vy svou důvěrou, ale já se mohl kdyko-
liv rozhodnout, že se starostováním končím. 

 Díky této funkci jsem se mohl setkat 
s významnými osobnostmi našeho státu. 
Prezidenty, poslanci Parlamentu a Senátu, 
hejtmany, ale i s Kardinálem Dominikem 
Dukou, kterého jsem měl tu čest přivítat 
v naší obci, dcerou pilota RAF Jiřího Mikulec-
kého, kterému jsme v obci postavili pomník. 
Našlo by se i mnoho dalších osobností a osob, 
s kterými jsem se seznámil a mnohými navá-
zal přátelství. 

 Z titulu funkce jsem musel řešit i nepří-
jemné věci s některými obyvateli obce. 
Nebylo jich mnoho, ale i tak dokázali energii 
ve značné míře odčerpávat. Vadila a stále 
mi vadí lidská sobeckost a závist, která 
vede k nevraživosti mezi sousedy a někdy 
i k tomu, že za vše může starosta. Vadí mi to, 

když někdo vycítí, že má možnost se na obci 
finančně obohatit, protože jiné řešení obec 
nemá, a potřebuje jeho souhlas k zajištění 
stavby pro spokojenost dalších obyvatel. 
Vadí mi i to, že je problém získat souhlas 
od některých majitelů pozemků k určitému 
druhu omezení, které ale zabrání škodám 
na majetku jiných obyvatel. Musím ale kon-
statovat, že takových občanů je minimum. 

 Chtěl bych vám všem poděkovat za to, že 
jste se mnou měli trpělivost a vůli této obci 
pomáhat, aby byla vhodná k žití co nejšir-
šímu okruhu obyvatel. Těm, kterým jsem byl 
trnem v oku se omlouvám.

 Na závěr bych chtěl poděkovat všem zastu-
pitelům, kteří mi v průběhu těch dlouhých 
let pomáhali s řízením obce a nenechali vše 
pouze na starostovi. Chci poděkovat i všem 
ředitelům příspěvkových organizací, kteří 
řídí a řídili domov pro seniory, základní 
a mateřskou školu. Až na drobné výjimky 
s nimi byla bezvadná spolupráce. V nepo-
slední řadě musím poděkovat pracovníkům 
obce jak v terénu, tak v kanceláři. Bez jejich 
pomoci by moje snaha byla marná. Obci 
do dalších volebních období bych chtěl popřát 
jen samé dobré zastupitele, kteří budou obec 
spravovat podle nejlepšího vědomí a svědomí 
a ke spokojenosti všech občanů.

 Ještě jednou vám všem děkuji, že jste 
mi umožnili prožít téměř čtvrt století 
smysluplnou prací.

Josef Škeřík

„Vážený pane učiteli. K Vašemu přání, projevenému dopisem ze dne  
10. 7. 1940 sdělujeme Vám místní názvy určitých částí obce Horní 
Sloupnice“, začíná dopis Jana Stoklasy, Josefa Pruška 
a Josefa Veselého, v němž popisují, jak se říkalo které 
části Horní Sloupnice před více než 80 lety.

sloupnický 
místopis 1940

• Místní obec Horní Sloupnice dělí se na takzvanou Malou stranu, která tvoří severní část obce 
po celé její délce, pak na Velkou stranu, to jest zase její jižní část, a konečně na Vesničku, 
kterou Sloupnice na východním jejím konci končí. To týče se povšechně celkové obce.

• Jednotlivé její úseky nebo části počínají od hranic dolnosloupnických a jsou následující:  
Pod katolickým kostelem okolo evangelického hřbitova leží údolí, jímž vede veřejná cesta 
zvaná Dolní Draha, která za vsí připojuje se na silnici do Ústí. Mezi Drahy a katolickým 
kostelem jest kopec, na němž dle pověsti ve středověku stávala zemanská tvrz, nyní jest tam 
obchod p. Nejedlého a bývalá obecná škola. Dle obchodníka žida, který před 40 lety tam měl 
obchod, říká se té části na židově kopci. Asi ½ km výše nalézá se boční údolí, jímž vtéká jarní 
a přívalová voda do obce z Malé strany, a tato část obce nazývá se Horní rokel. O něco výše na 
malé straně jest několik pop. čísel, která v době poddanské patřila pod panství knížete Kin-
ského v Chocní a odtud tato část obce nese pojmenování Choceňsko.

• Opět o něco výše jest tak zvaná Dostálova ulice, která v polích jest prodloužena tzv. malo-
stranskou ošticí, která dříve před postavením silnic byla spojovací cestou mezi dolní částí 
obce Sloupnice a obce Řetůvky. Opět as o ½ km výše jest bývalá cesta a stezník z Litomyšle do 
Ústí n. Orl. zvaná Horní Draha, která však postavením silnic ztratila úplně svůj význam. Část 
obce, po které tato cesta vedla, jmenuje se Šuránkův kopec. Nadmořská výška tohoto kopce, 
kde se nachází triangulační bod, činí 478 m.

• V místech, kde končí Malá strana a počíná Vesnička, jest polní svah, který se nazývá Obžďár. 
Obyvatelelé Vesničky říkají, že jim slunce zapadá za Obžďárem. Pod strání Obžďárem nachází 
se stará, nyní již nepotřebovaná cesta zvaná Vlčina. Z této části obce zv. Vesnička vede přes 
Šuránkův kopec t. zv. Džbánovská oštice, to jest veřejná cesta spojující sloupnici s obcí Džbá-
nov. Les, jímž tato cesta vede, nazývá se Bořiny. Dle staré pověsti byl v tomto lese na t. zv. 
Zlodějské oštici, která byla tajnou cestou pašeráků, kudy se převáželo zboží z Moravy do Čech, 
zajat bratrský biskup Jan Augusta. Dále pak z této části obce vede silnice údolím zvaným Vylá-
mov k Řetůvce a dále do Ústí. V této části lesa nachází se bezedná tůň, do níž ze stran vtéká 
několik pramenů a jest nazývána správně Jezero.

• V severní části obce rozkládají se lesy osady města Litomyšle, z nichž jednotlivé části se nazý-
vají: Vylámo, Makulín, Na širokým place, Kamenice, Křepelník, Sádka, Kopřivka, Hrdlořezi, 
Lysina, Štítka, Konečnice a Na humenci.

pokračování příště. ↘ zdroje poskytl josef zavřel, mš.



Zprávy obecního úřadu
 Místní komunikaci v rokli 
 čeká rekonstrukce

Letos dostala obec dotaci jeden milion korun 
na opravu místní komunikace v Dolní Sloup-
nici od dolní hasičárny k výkrmně vepřů. 
K této částce přidá obec ze svého rozpočtu 
minimálně další jeden milion korun. Podle 
pravidel dotačního titulu se má část financí 
profinancovat v letošním roce, větší díl 
opravy bude proveden v příštím roce. Bylo 
vypsáno výběrové řízení na dodavatele prací, 
nejlepší nabídku podala firma JD Dlouhý, 
s.r.o. Vračovice (2 115 000 Kč). 

 inženýrské sítě 
 pro dva rodinné domy
Na Dolní Sloupnici pod bytovým domem č.p. 
200 se staví dva rodinné domky, ke kterým je 
potřeba přivést inženýrské sítě a vybudovat 
příjezdovou komunikaci. Společnost ČEZ již 
k pozemkům přivedla elektrické přípojky. 
Obec vypsala výběrové řízení na dodavatele 
zbývajících sítí. Zakázku vyhrála firma 
VAKSTAV Jablonné nad Orlicí, která zahájí 
stavbu začátkem října. Jedná se o položení 
kanalizace, vodovodu, plynové přípojky 
a zhotovení podkladu pro komunikaci. 
Vrchní díl komunikace bude položen až 
po dostavbě rodinných domků. Výše zmí-
něná firma bude také opravovat propadlé 
a vystouplé kanalizační šachty na páteřní 
silnici v Horní Sloupnici.

 Z jednání rady 
 a zastupitelstva
▪ Zastupitelstvo obce rozhodlo o vydání 

nástěnných kalendářů na rok 2023 s foto-
grafiemi z obce. Na konci minulého roku 
bylo dáno do prodeje cca 50 kusů těchto 
kalendářů a byly vyprodány druhý den 

po umístění v prodejnách. Pro letošní rok 
má obec objednáno 250 kusů. Některé jsou 
určeny pro propagaci obce, ostatní budou 
dány do prodeje.

▪ Na komunikaci od pošty kolem mateř-
ské školy do Drah byly z bezpečnostních 
důvodů umístěny zpomalovací retardéry, 
zrcadlo a nové dopravní značky. Má se tím 
zabránit bezohledným řidičům v nebez-
pečné jízdě a zároveň zajistit větší bezpeč-
nost pro děti z mateřské školy. Dále byly 
umístěny nové dopravní značky na místní 
komunikaci za poštou směrem k fotbalo-
vému hřišti. Došlo i na výměnu některých 
starých oprýskaných dopravních značek 
v obci, které již neodpovídají normám. 
K další výměně značek bude postupně 
docházet.

▪ Cena energií se neustále navyšuje. Obec 
je nucena přijmou opatření na jejich 
úsporu. Z toho důvodu zastupitelstvo 
rozhodlo o vypínání veřejného osvětlení 
v době od 23.00 h do 4.00 h. Víme, že to 
není populární opatření, ale i obec se musí 
chovat jako řádný hospodář. Děje se to 
i v některých okolních obcích. Děkujeme 
občanům za pochopení.

▪ komunitní centrum mělo být do konce 
září zkolaudováno, ale dosud není dodána 
venkovní jednotka tepelného čerpadla. 
Ta podle vyjádření firmy BUDERUS, 
s ohledem na globální situaci subdodá-
vek, bude dodána do konce roku. Protože 
veškerá dokumentace k vydání stavebního 
povolení je na stavební úřad dodána, bude 
vydáno povolení na předčasné užívání 
stavby. Vytápění budovy je prozatím zabez-
pečeno elektrokotlem.

▪ Upozornění: Sběrný dvůr v Dolní Sloup-
nici bude od listopadu v provozu pouze 
každou sobotu od 9.00 do 12.00 hodin. 
Do dubna se ruší provoz ve středu od 16.00 
do 19.00 hodin. Lze využít služby sběrného 
dvoru v Litomyšli směrem na Osík.

 
↘ josef škeřík, starosta obce
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 pokračují přípravy
 na stavbu nové budovy 
 domova pro seniory
V minulém čísle Pelmelu jsme podrobně 
popsali záměr stavby nového pavilónu 
domova na místě zadního traktu.  Projektové 
práce probíhají dále, i když stále nevíme, 
zda na stavbu získáme dotaci. Koncem srpna 
jsme navštívili v Praze představitele Kongre-
gace Milosrdných sester sv. Karla Boromej-
ského s tím, abychom se dohodli na znění 
Smlouvy o smlouvě budoucí kupní. Jejich 
právní zástupkyně naznačovala, že odhadní 
cena je příliš nízká oproti ceně tržní. 
Dotace, o kterou usilujeme, by se vztahovala 
na nákup staré nemovitosti, na její demolici 
a na výstavbu nové budovy. To by zname-
nalo, že prodejní cena zadního traktu by se 
promítla do celkového dotačního „balíčku“. 
Pro obec by celková vyšší cena znamenala 
vyšší DPH (21 %), na níž se dotace nevzta-
huje. Dále nám byla ze strany Boromejek 
nabídnuta možnost na provedení demolice 
zadního traktu, a obec by posléze kupovala 
pouze pozemek na stavbu nového domova 
za odhadní cenu. To by ovšem znamenalo, 
že náklady na demolici by nebyly započítány 

do dotačního balíčku, a obec by tím přišla 
o část dotace. Jejich požadavky diskutovala 
na svém jednání rada obce a pověřila sta-
rostu, aby jim písemně vysvětlil, že jejich 
nabídka je pro nás neakceptovatelná. V den 
konání zastupitelstva (19. 9. 2022) přišel 
od paní právničky mail, že kongregace sou-
hlasí s původní cenou stanovenou odhadcem. 
 Pro stavbu je potřeba ještě převést několik 
přilehlých pozemků, které jsou v majetku 
Domova pro seniory ve Sloupnici na obec. 
Zastupitelstvo na svém zasedání bezúplatný 
schválilo převod. 
 Jelikož se pro další tři roky bude jednat 
o finančně náročnou stavbu, zjišťovali jsme 
možnost čerpání úvěru, ale nabízená úroková 
sazba 7,14 % je velmi nevýhodná. O úvěr pří-
padně požádáme, až to bude nezbytně nutné.

Zvolili jsme nové zastupitelstvo
Celkem 731 voličů (52 %) rozhodlo o v zářijových komunálních volbách o složení obecního zastu-
pitelstva pro nadcházející čtyřleté období. Kandidátka Venkov získala pět mandátů, uskupení 
Za zdravou obec čtyři, STAN vyšle do zastupitelstva šest svých kandidátů. Za zmínku stojí,  
že průměrný věk zvolených zastupitelů je 47 let.

Zvolení zastupitelé:

VeNkoV   ▪   Milan Bečička – 366 hlasů, Jana Boukalová – 300, Miroslav Škop – 293,  
Martin Holec – 239, Vendula Leksová – 228

Za ZdraVoU obeC ▪    Václav Sychra – 334 hlasů, Radovan Jiskra – 309, Josef Karlík – 255,  
Jana Bartoňová – 209

sTaN ▪   Martin Škeřík – 417 hlasů, Josef Škeřík – 358, David Millich – 335,  
Zuzana Vašinová – 290, Aneta Pecháčková – 260, Daniel Kadidlo – 180
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Připomněli jsme si 
slavného rodáka

Evangelický sbor ve Sloupnici 
má nového faráře

opravy interiéru evangelické fary ve Sloupnici

V domově pro seniory 
nacvičovali evakuaci

Ve čtvrtek 
16. září 2022 
se sešla 
u památníčku 
sloupnic-
kého rodáka, 
pilota 312. 
českosloven-

ské stíhací peruti působící v rámci britské 
RAF, plk. Jiřího Mikuleckého skupinka lidí, 
která zažila skoro zázrak. Alespoň na chvíli 
přestalo pršet. Dokonce hustě zatažená 
obloha na několik okamžiků propustila 
sluneční paprsky, které ozářily skupinku 
ctitelů, vzpomínajících 104. výročí narození 
Georga desmonda. Tak dnes zní jméno 
tohoto člověka, spícího svůj věčný sen 
daleko od domova. V jeho druhé vlasti, Velké 

V červnu 
letošního roku 
nastoupil 
na místo faráře 
v evangelickém 
sboru ve Sloup-
nici Mgr. daniel 
Matouš – rodák 
z Krucemburku 
u Ždírce nad 
Doubravou. 
Povolán byl 
na dobu pěti let. 

Do Sloupnice se přistěhoval společně se svojí 
rodinou z Mariánských Lázní, kde působil 20 
let. Tomuto rozhodnutí předcházelo více než 
roční hledání a následné vyjednávání mezi 
sborem a potenciálním kandidátem na místo 
kazatele. V evangelické církvi si svého faráře 
musí hledat každý sbor sám a následně 
s ním dojednat podmínky a rozsah jeho 
služby ve sboru, bydlení, cestovních náhrad, 
vybavení kanceláře atd. Církev má sice pře-
depsaná určitá pravidla a mantinely, ale vše 
se odehrává na smluvní rovině mezi sborem 
a farářem. 

V loňském roce jsme začali připravovat rekon-
strukci dvou místností na evangelické faře 
ve Sloupnici dle projektu Václava Lázničky. 
Díky koronavirovým opatřením vše skončilo 
pouze u plánování a nákupu některých mate-
riálů a vybavení. V lednu 2022 jsme započali 
s konkrétními pracemi. Jednalo se především 
o zřízení nové sborové kuchyně místo stávající 
nefunkční uhelné kotelny a dále o přeměnu 
dosavadní kuchyňky na místnost pro nedělní 
školu mladších dětí. Souběžně s rekonstrukcí 
dvou místností v přízemí fary jsme pracovali 
na opravě a výmalbě bytu v prvním patře fary. 
Vše jsme chtěli dokončit do 31. května, kdy 
bylo dojednáno stěhování našeho nového 
pana faráře s rodinou do Sloupnice. Mnoho 
práce jsme udělali svépomocí na pravidel-

Dne 27. 9. 2022 jsme společně s hasičskými sbory z Litomyšle, Svitav a Horní Sloupnice uspořá-
dali požární cvičení včetně nácviku evakuace části klientů prvního patra. Akce se povedla, ale 
přesto doufáme, že nabité zkušenosti nikdy nepoužijeme v praxi.

Británii. Ač již někdo neznámý všechny 
předešel a svoji kytičku s trikolórou umístil 
ve váze, přibyly k ní za chvíli další. Od koho? 
Samozřejmě od vedení obce, reprezento-
vané starostou Josefem Škeříkem, zástupců 
Okresního výboru českého svazu bojovníků 
za svobodu z Ústí nad Orlicí, v čele s jeho 
předsedou Klementem Holým, doprováze-
ným manželkou, autora knihy o Jiřím Miku-
leckém Josefa Havla s manželkou, tentokráte 
i s dcerou, která přijela z Itálie. Milým 
překvapením byla účast žáků základní školy, 
dokonce v rolích vlajkonošů. Když setkání 
skončilo, rozcházeli se všichni s přáním, aby 
obec Sloupnice na svého rodáka nezapomí-
nala a k uspořádání této komorní akce našla 
vždy ochotné, obětavé organizátory.         

 ↘ josef havel

Rozhodování to nebylo úplně jednoduché. 
Náš sbor byl od října 2019 neobsazený. 
Administraci zde poctivě zajišťoval téměř tři 
roky farář Libor Chaloupka ze sousedního 
sboru v Bučině. V této době zasadila ránu 
zaběhnutému sborovému životu koronavi-
rová pandemie s různými stupni omezení 
v setkávání lidí. Nadto obsazené evangelické 
sbory musí od roku 2013 pravidelně každý rok 
odvádět do ústředního personálního fondu 
nemalé částky, ze kterých zpětně církev 
vyplácí platy farářům. V letošním roce činí 
tato částka přes 200 tis. Kč a s každým rokem 
se poměrně významně navyšuje. 
 Jsme přesvědčeni, že jsme se nakonec 
rozhodli správně. Věříme, že se lidé ve Sloup-
nici opět naučí pravidelně navštěvovat spo-
lečná sborová shromáždění nejen v neděli, 
vyhledávat více duchovní hodnoty a cíle 
a podporovat dle možností osobně i finančně 
svůj sbor a jeho život. Za přítomnost faráře 
Matouše i jeho rodiny ve Sloupnici jsme 
upřímně vděčni a doufáme, že se brzy sžijí 
nejen s farníky, ale i s ostatními obyvateli 
naší vesnice. K tomu jim přejeme hodně sil, 
trpělivosti a Božího vedení. 

ných středečních brigádách a využili přitom 
zručnosti některých našich bratří. Na odborné 
topenářské, elektrikářské, zednické a malíř-
ské práce jsme oslovili místní řemeslníky 
a firmy. Děkujeme jim tímto za zdárný 
průběh všech prací. Na financování celého 
projektu se podílela kromě Jeronýmovy 
jednoty ČCE a členů našeho sboru také Obec 
Sloupnice, která poskytla v loňském roce 
dotaci na nákup vybavení sborové kuchyně 
a v letošním roce dotaci na úhradu části 
zednických prací. Touto cestou děkujeme 
obci i všem ostatním dárcům za podporu 
a pomoc na společném díle. Máme naději, že 
obě nové místnosti najdou uplatnění a budou 
v budoucnu hojně využívány. 
 ↘ za staršovstvo sboru petr beneš – kurátor
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Novinky 
z dolní hasičárny
◎ příměstský tábor
Dolní hasiči uspořádali ve dnech 1. 8. až 5. 8. příměstský tábor pro 12 dětí v hájence na Horkách. 
Program byl složen z pondělní exkurze ke knihařce v Litomyšli, kde se děti podívaly, jak se váží 
a opravují knihy ručně. Tyto znalosti poté využily při tvorbě svých táborových deníčků, kam si 
zapisovaly denní zážitky. V úterý se děti účastnily celodenního výletu do Toulovcových maštalí, 
kde viděly Městské maštale, Toulovcovy maštale, Liščí díry a další skalní útvary, prameny a stu-
dánky. Znavené po výletě se vykoupaly v přírodním koupališti ve Zderazi.
 Ve středu si vyráběly táborová trička, navštívily Regionální muzeum v Litomyšli, kde probí-
hala expozice kreslířů dětských knih a časopisů. Po obědě tvořily články do táborových novin 
a pak se šly zchladit na koupaliště do Cerekvice nad Loučnou. Ve čtvrtek ráno jsme dokončili 
táborové noviny a nesli si je digitálně do tiskárny HRG v Litomyšli, kde jsme měli domluvenou 
prohlídku a slíbené vytištění našich novin. V HRG nás prováděl pan Gloser, prohlédli jsme 
si výrobu knih, časopisů a různých letáků od začátku, kdy grafici zpracují obsah pro tisk až 
po výsledné dílo, které automaty zabalí do desek, a vznikne například kniha. Bylo zajímavé 
sledovat rozdíl mezi ruční výrobou, kterou jsme viděli v pondělí u paní knihařky, a automatizo-
vanou výrobou ve velkém provozu. Dále jsme měli možnost nahlédnout do historie knihtisku 
a tisku vůbec, protože HRG má ve své hale dvě místnosti, kde jsou soustředěny historické stroje 
a sázecí sety. To byl už úplně jiný svět. Trochu víc podobný práci paní knihařky, ale přeci jen 
ještě o dost víc vyžadoval lidskou ruku, kdy se musel jakýkoliv článek nebo obrázek nejprve 
ručně vysázet písmenko po písmenku, aby z něho mohl být jeden list do knihy, nebo novin. 

Následovala opět koupačka v Cerek-
vici, kde se děti předháněly v tom, 
co vyloví z hlubin bazénu. Úlovky 
to byly celkem zajímavé.  Ve čtvrtek 
jsme se dohodli, že budeme v hájence 
přespávat. Večer jsme se vypravili 
do lesa poslouchat noční život. 
V pátek jsme vyrazili z Horek do Čes-
kých Heřmanic na nanuka. Cestu 
jsme si zvolili mezi rybníky a prošli 
jsme si heřmanickou FIT stezku, kte-
rou obec vybudovala a která má něko-
lik zastavení s různými cvičebními 
stroji. Poté jsme šli kolem hřbitova 
zpět do hájenky. Po obědě opět oblí-
bená koupačka a hurá domů. Děkuji 
všem vedoucím, že si ze svého volna 
ukrojili a pomohli ke zdárnému 
průběhu tábora, Domovu pro seniory 
za dobré obědy, hasičům z Horek 
za pěkné zázemí, které jsme využili, 
paní knihařce z firmy Tomáš Horký 
a panu Gloserovi z HRG.

◎ loučení s létem
V sobotu 27. 8. se v areálu zbrojnice konalo tradiční 
loučení s létem. Letošní hry a soutěže se nesly v duchu 
pevnosti Boyard, kdy děti plnily úkoly a na konci 
musely uhodnout podle indicií slovo, které jim umož-
nilo vzít si část z pokladu tvořeného zlatými mincemi. 
Po skončení soutěží byla připravena pěna, kterou si 
užívali jak děti, tak i někteří dospělí. Pro zvídavé byla 
přistavena hasičská Tatra horních hasičů, odborný 
výklad k ní zajišťoval Milan Tonar, který děti obalené 
pěnou následně opláchl vodním dělem. Celou dobu 
bylo zajištěno občerstvení a večer živá kapela Dwě dáwky. Počasí se umoudřilo a ze slibovaného 
deště nakonec bylo sluníčko, které nám loučení s létem zpříjemnilo. Celkem se na disciplíny 
registrovalo cca 70 dětí.

◎ hasičské soutěžení
Začalo to okrskovou soutěží, kterou jsme pořádali u nás v areálu 21. května a které se účastnili 
i mladí kluci a holky, kteří už kvůli věku nemohou soutěžit za mladé hasiče. Dali dohromady 
družstva a poměřovali svoje síly se staršími hasiči. A když už měli družstva, tak se poohlédli 
i po jiných soutěžích, začali se na ně připravovat a hlavně se jich účastnit. V současné době je 
aktivní družstvo mladých kluků, které naskočilo do rozjeté Svitavské ligy. Přeji jim, aby jim 
vydržel elán a dosáhli dobrých výsledků, které je budou těšit.

◎ Mladí hasiči
U mladých hasičů se po zimě zahájila příprava na štafety a požární útoky. Účastnili jsme se 
Májových štafet ve Vysokém Mýtě, tradičního závodu ve Svatém Jiří a měli jsme zálusk i na sou-
těže v požárním útoku, které jsme ale kvůli vytížení ke konci školního roku nakonec neabsolvo-
vali. Na konci června jsme byli pozváni od horních mladých hasičů na procházku zakončenou 
v Pinguin parku v Přívratě, která se nám moc líbila a park jsme si užili. Na oplátku jsme horní 
hasiče pozvali na hasičský fotbálek, kdy se míč popohání proudem vody, ale to jsme kvůli počasí 
museli zrušit. Tak snad bude ještě příležitost. 
Přes prázdniny jsme měli přestávku a začali se opět scházet až na konci srpna, kdy jsme začali 
trénovat na Memoriál Františka Kalouse v Chocni, kde jsme v neděli 11. 9. soutěžili v požárním 
útoku a štafetě 4×60 m. 

od září máme opět pravidelné hasičské kroužky v pátek od 16 hodin u hasičárny. 
Zájemce o hasičský kroužek rádi v pátky uvítáme a ukážeme jim, co vlastně 
mladí hasiči dělají. Věkové rozmezí pro mladé hasiče je od 6 do 15 let. 
Ve svých řadách máme i přípravkové děti mladší 6 let.

Do konce roku se chceme zúčastnit alespoň jednoho branného závodu, na který se nyní 
začneme připravovat.
Na začátku listopadu chceme uspořádat ve spolupráci s horními, němčickými a českoheřma-
nickými hasiči branný závod ve Sloupnice v areálu U Mudáka, kde se minulý rok konal nultý 
ročník tohoto našeho závodu. Těšíme se na spolupráci s myslivci, kteří nám, doufejme, zajistí 
zázemí. Na soutěž chceme pozvat i několik okolních sborů, se kterými se potkáváme na soutě-
žích v rámci okresu.

 ↘ za sdh dolní sloupnice david millich
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Trocha z akcí Na Mlejnici

doveda zahrál 
na vedralce

Již druhý ročník rock-metalového minifestivalu dosIfesT se uskutečnil 6. srpna. Na hudebním 
pódiu se vystřídalo osm kapel a večer byl zakončen zábavou. Návštěvníci si užili poslech kapel 
a nesměly chybět dobroty z grilu ani vychlazené pivo. O týden později jsme se společně sešli 
na pouťovém víkendu. V pátek jsme sousedsky poseděli u piva, o sobotní zábavu se postarala 
skupina FernetŠok a v neděli jsme přivítali pana Přemysla Fabiánka s jeho živými exponáty 
pavouků, hadů a škorpionů. Od 16 hodin zahrálo divadélko Mrak pohádku "O Palečkovi". Po celý 
víkend bylo připraveno bohaté občerstvení, pouťové koláče a zdobené perníčky od slečny Mar-
kéty Klusoňové. Děti se mohly vyřádit na skákacím hradu a dalších pouťových atrakcích. 

Poslední sobota v září patřila v areálu Na Mlej-
nici burčáku. Odpoledne nám na Václavské 
zábavě zahrála mladá rocková skupinka 
Betmeni a večer zpříjemnila kapela Drums& 
Guitars. Celé odpoledne se z udírny linula vůně 
uzené krkovice a bůčku. Burčák tekl proudem 
a mohli jsme také ochutnat vína z rodinného 
vinařství Hrabal. Velký dík patří všem návštěv-
níkům a sponzorům, bez kterých by se tyto akce 
nemohly konat.

↘ za sdh horní sloupnice gabriela jiskrová

Vedralka v poslední době 
znovu ožívá. Manželé Fied-

lerovi a Lenochovi postupně 
rekonstruují historickou 

budovu a naplňují její pro-
story kulturními akcemi. 

Po dlouhých desetiletích se 
tak zde mohlo odehrát diva-
delní představení místních 

ochotníků. Ve čtvrtek 29. září 
zaplnili diváci celý sál nad 

někdejší hospodou a vytvořili 
skvělou atmosféru pro muzikál 

Legenda o zbloudilých duších 
v podání dovedy Sloupnice. 
Divadelníci na závěr pokřtili 

čerstvé CD s písničkami  
ze svého představení.

↘ mš

ZAHAJUJE PODZIMNÍ SEZÓNU 2022

www.ars-vavrin.cz ars-skolkastrakov@centrum.cz

Nabízíme sortiment listnatých a jehličnatých stromů pro krajinu 
i zahradu, široký sortiment jehličnanů, okrasných keřů stálezelených 
i opadavých, živé ploty, rhododendrony, azalky, trvalky, traviny, 
alpinky, cibuloviny
Od 2. poloviny října ovocné dřeviny
Balené substráty, rašelinu, borku, hnojiva, přípravky na ochranu 
rostlin, volně ložené zeminy a mulčovací kůrurostlin, volně ložené zeminy a mulčovací kůru
Návrhy zahrad, veřejné zeleně a krajinných úprav, údržba zeleně, 
poradenství

PO-PÁ 8:00 - 17:00  SO 8:00 - 11:30   Strakov 22    tel.: 461 639 001

..

.

.
OKRASNÁ ŠKOLKA STRAKOV

Mezi tradiční akce ve Sloupnici už dávno 
patří Loučení s létem, které pořádá místní 
spolek Českého červeného kříže. Za krásného 
počasí se na hřišti sešly na tři stovky dětí 
a rodičů, které se bavily při rozmanitých 
soutěžích, na skákacím hradě i při předsta-
vení historického šermu. Hlavně kluci pak 
ocenili, že si mohli rytířskou výzbroj sami 
vyzkoušet. Šikovné dámy z ČČK připravily 
chutné občerstvení, mezi kterým nechyběly 
tradiční koláče ani bramboráky.

Sportovní střelci se začátkem září utkali 
na střelnici U Mudáka při sloupenském 
poháru. Vítězem se už po několikáté stal 
Radek Chalupník z Bučiny před Alešem 
Mlíkou a Janem Prorokem. Svého nejlepšího 
výsledku, 4. místa, dosáhl Oldřich Vašina. 
Vítěz si kromě putovního poháru vystřílel 
i zbrusu nový posed, ale velmi pěkné ceny  
si odnesli i ostatní.

↘ mš

děti se loučily s létem 
i na hřišti

Sloupenský pohár si odnesl 
radek chalupník

↓  i n z e r c e
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Z historie stolního 
tenisu ve sloupnici
V dnešním čísle PeLMeLu se budeme věnovat mistrovským soutěžím družstev ročníku 1975–76.  
doslovná citace z klubové kroniky je opět značena uvozovkami a odlišena typem písma – kurzívou.

  soUTěžNí rok 1975–76     

„Sezonu ročníku 1975–76 jsme zahájili tréninkem dospělých 1. září a ještě dříve zahájili kluci. V polovině srpna byl na soustředění 
krajských reprezentantů L. Chleboun ml. v Hronově. Společně s M. Doubravou absolvovali soukromé soustředění poslední týden 
v srpnu ve Zhoři. Máme registrováno 19 hráčů. Protože v tomto ročníku došlo ke změně v soutěžích mužů (hrají nyní čtyřčlenná 
družstva místo dosavadních pěti), přihlásili jsme do soutěží 3 družstva mužů, aby si všichni zahráli. Navíc 1 družstvo starších 
žáků a po jednom družstvu mladších žáků a žákyň.“ 

VybraNé koMeNTáře k MIsTroVskýM ZáPasůM: 

„Mistrovice – Sloupnice A 3:11, hráno 4. 10. 75 odpoledne v Mistrovicích.
Velmi krásné a bez omluveného Ing. Vaňka nečekané vítězství nad v minulosti velmi silným soupeřem. Dobře hráli všichni 
i Milan Doubrava, který hrál prvně mistrovský zápas za Áčko. Vyplatil se nám více než měsíční trénink před zahájením soutěží.“

„Džbánov A – Sloupnice A 5:9, hráno 18. 10. 75 dopoledne ve Džbánově. 
Před utkáním byly velké komplikace. Ing. Vaněk měl za úkol hlídat svoje potomky a nechtěl nebo lépe řečeno nemohl jet 
a rozženěný Chamas také ne. Nakonec vše vyřešila moje žena Alena, která obětavě za otce Vaňka dítka pohlídala a tak sestava 
byla nakonec dobrá. Nejlépe právě zahrál Ing. Vaněk a Chleboun ml, kteří dělali 100 % bodů. Nedařilo se po zájezdu Královi. 
Chamas přijel nakonec s nevěstou povzbuzovat.“ 

„Lanškroun C – Sloupnice B 5:9, hráno 18. 10. 75 odpoledne v Lanškrouně.
Vítězství ve třech nad slabým soupeřem. Naše silné B družstvo má na soupisce 8 výborných hráčů a k utkání jeli tři. Nevím, zda 
někdo vůbec ocení snahu vedoucích a nervování před utkáním, aby se družstvo sehnalo dohromady.“ 

„Lanškroun B – Sloupnice A 2:12, hráno 8. 11. 75 odpoledne v Lanškrouně.
Zatím nejvyšší letos dosažené vítězství. Nováček soutěže bude asi bojovat o záchranu. Cesta byla komplikovaná výměnou auta 
v Ústí a závěrečnou cestou na svatbu Chamasovi do Č. Heřmanic. Hezkou vázu mu předali Novotný, Král a Chleboun st.“

„Sloupnice A – Č. Třebová C 8:6, hráno 15. 11. 75 odpoledne U Chlebounů.
Další v pořadí již šesté vítězství v soutěži nad velmi těžkým soupeřem, posíleným Horkým a Pelcem z I. družstva Č. Třebové. 
Dařilo se hlavně Ing. Vaňkovi, ale tentokrát i Královi, hrajícím s novou raketou, ale i nebývale klidně a soustředěně. Slaběji hrál 
Chleboun st., kterému naopak nová raketa zatím nesedí.“

 „Sloupnice – Zhoř 8:2 (starší žáci), hráno 26. 11. 75 večer U Chlebounů.
Druhé naše vítězství ve skupině nad mnohem silnějším soupeřem než byl Lanškroun. Body ztratil pouze Mikulecký, který navíc 
přišel zase na poslední chvilku. Utkání probíhalo na jednom stole současně s dvěma zápasy dospělých. Byl to kolotoč, ale zvládli 
jsme to.“

„Sloupnice C – Č. Třebová D 0:14, hráno 12. 12. 75 večer U Chlebounů.
Krutá porážka, ale to se nedá nic dělat, hrát se musí. Jediný set uhrál Jan Doubrava. Tím ukončilo Céčko první polovinu sou-
těže. Má na svém kontě dvě vítězství a šest porážek. Je to dle očekávání.“

„V. Mýto C – Sloupnice A 4:10, hráno 13. 12. 75 odpoledne ve V. Mýtě.
Bez nemocného Ing. Vaňka jsme jeli dost s obavami o výsledek. Ale náhradník M. Doubrava podal vynikající a bojovný výkon. 
Král s Chlebounem ml. zahráli také výborně. Nedaří se jen Chlebounovi st. s tou „blbou“ novou pálkou. Čeká nás poslední 
soupeř první poloviny soutěže a dokážeme-li vyhrát, jsme první po polovině soutěže.“

↘ ladislav 
chleboun 

„Přívrat – Sloupnice 0:10 (starší žáci), hráno 21. 12. 75 dopoledne v Přívratě.
Naši kluci prostě převyšují soupeře v naší skupině o třídu. Soutěž je vlastně pro ně otrava. Všichni hrají za dospělé a tam mají 
mnohem lepší soupeře.“

„Sloupnice A – Mistrovice 12:2, hráno 17. 1. 76 odpoledne U Chlebounů.
Snadné vítězství nad posledním v tabulce. Na zápas přišlo skoro celé vedení Sokola, že by nám přece jenom začínali přát?“

 „Start Č. Třebová – Sloupnice C 4:10, hráno 4. 2. 76 večer v Č. Třebové.
Vysoké vítězství našeho Céčka. Prvně letos hrál Chaloupka a výborně. Přesto, že celou sezónu nechodil vůbec trénovat, získal 
100 % bodů a je to tedy všechno postavené na hlavu. Chleboun P. téměř trénink nevynechá a získal tentokrát nejméně – pouze 
11/2 bodu.“
 
„Start Č. Třebová – Sloupnice B 3:11, hráno 4. 2. 76 večer v Č. Třebové.
Také lehké vítězství, které jenom poněkud pokazil Mikulecký Venda, který také bez tréninku jel prvně hrát, ale na rozdíl  
od Chaloupky v Céčku mu to vůbec nešlo. Hrálo se v malém a přetopeném prostoru. Družstvo vezl Novotný, který se velmi 
rozčílil s Honzou Mikuleckým, který odmítl k zápasu jet.“

„Orlice B – Sloupnice A 7:7, hráno 6. 2. 76 odpoledne na Orlici.
Druhá remíza v letošním přeboru s velmi silným soupeřem na jeho stolech není neúspěchem. Poněkud slabší formu než je 
obvyklé měl Ing. Vaněk a ani nová posila, Pokorný příliš neuspěl. U obou to bude asi zaviněno malou trénovaností. Naopak 
dobře trénující Král a Chleboun ml. zahráli velmi dobře. Poprvé chyběl v sestavě Chleboun st., který však družstvo k utkání vezl 
a trpěl s ním.“

„Sloupnice B – Lhotka 5:9, hráno 14. 2. 76 dopoledne U Chlebounů.
V sestavě nám chyběl Chamas a Novotný, ale i tak jsme čekali vítězství. Zahrál však dobře pouze Doubrava M. a to bylo málo. 
Vyloženě špatně hrál Chleboun st. s Klusoněm. Tím je definitivně konec nadějím na postup a budeme tedy muset bojovat příští 
sezónu znovu v této třídě.“

„Č. Třebová C – Sloupnice A 6:8, hráno 21. 2. 76 odpoledne v Č. Třebové.
Tento dramatický zápas jsme vyhráli jen tak tak. Zahrál nám výborně opět Ing. Vaněk, ale dobře hrál i Chleboun ml. a Pokorný. 
Tentokrát se nedařilo po delší době Královi, pořád se měl na co vymlouvat a připomněl nám tak své vrtochy z minulých sezon. 
Družstvo doprovázel ještě Klusoň a Chlebounová.“ 

„Sloupnice B – Tatenice 10:4, hráno 21. 2. 76 odpoledne U Chlebounů.
Naše vítězství se čekalo, ale dalo dost práce. Vedoucího Novotného nervuje pěkně Honza Mikulecký, který zase nepřišel a hrál 
na něho Mikulecký Vlastimil z Céčka. Nejlepší je stále Milan Doubrava, kterého hra baví a je spolehlivý. Bez problému hrál také 
Novotný.“

„Sloupnice A – Ústí n. O. D 10:4, hráno 6. 3. 76 odpoledne U Chlebounů.
Překrásné vítězství, které prakticky znamená první místo v okresním přeboru. Před pěknou návštěvou příznivců i zvědavců 
nastoupilo naše družstvo velice zodpovědně a soustředěně. Bojovali všichni vzorně. Za zmínku stojí 100% bodový zisk Chlebouna 
ml. Posila, Pokorný hrál také proti bývalým spoluhráčům výborně.“

 „Č. Třebová D – Sloupnice C 12:2, hráno 27. 3. 76 odpoledne v Č. Třebové.
Céčko rovněž zakončilo soutěž očekávanou porážkou. O průběhu utkání není žádný záznam. Kronikář neví, ani kdo družstvo 
vezl. Ta nemoc!“

„Zhoř C – Sloupnice A 4:10, hráno 2. 4. 76 večer ve Zhoři.
Je dobojováno, překrásný celkový úspěch, vítězství v okresním přeboru bez porážky a z pouhou ztrátou dvou bodů za nerozhodné 
výsledky. Na toto poslední utkání zorganizoval Novotný poněkud krkolomnou sestavu, ale vyšlo mu to a přece si také zahrál 
za okresní přeborníky. Palce držel stále ještě z nemocnice Chleboun st.“ 

konečné tabulky po ukončení mistrovských soutěží okresního přeboru mužů
V kronice chybí konečné tabulky mužů soutěžního ročníku 1975–76. Jisté je, že A družstvo mužů obsa-
dilo v okresním přeboru bez porážky a pouze se dvěma remízami první místo. Stalo se tak okresním 
přeborníkem a poprvé v historii stolního tenisu ve sloupnici si zajistilo pro soutěžní ročník 
1976–77 účast v krajské soutěži, konkrétně ve III. třídě.
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Chtěl jsem obec 
posunout dál

 vzpomenete si ještě, s jakými očekává-
ními jste do funkce starosty nastupoval?

 Vůbec jsem nevěděl, do čeho jdu. Chtěl 
jsem navázat na práci předchozího starosty 
Jaroslava Mikuleckého, který ve svém období 
řešil především restituce a plynofikaci obce. 
Celý první měsíc mě do práce zasvěcoval. 
Začátky nebyly nejrůžovější, myslel jsem si, 
že to bude jednodušší, ale to, co následovalo, 
myslím, moje představy naplnilo.

 proč jste se rozhodl funkci přijmout?
 Byla to výzva pokusit se ve spolupráci 
s ostatními členy zastupitelstva a hlavně 
s obyvateli obce obec posunout dále. A taky 
zanechat něco po sobě, o čem by lidé 
v budoucnu hovořili, že to bylo zásluhou 
tamtoho starosty.

 od živnostníka v autodopravě do sta-
rostovského křesla – to musel být velký 
skok…

 Do té doby jsem si byl vlastním pánem, 
rozdíl nastal hlavně v tom, že jsem musel 
práci pro obec věnovat i podstatnou část 
svého volného času.  Výhoda stálého 
zaměstnání ale je v tom, že jsem nemusel 
mít strach, jestli zítra nějaká práce bude. 
Alespoň po dobu volebního období.

 co práce starosty obnáší?
 Je to hlavně úřednická práce, kdy vytvářím 
různé zápisy, smlouvy, vyplňování dotaz-
níků, hlášení různých statistik… Pak je to 
manažerská činnost, která spočívá hlavně 
ve shánění financí na akce, které je třeba 
v obci realizovat. A samozřejmě zajištění 
normálního provozu vesnice, ať už se jedná 
o úklid sněhu, svícení, běžnou údržbu. 
Každý den přináší nové problémy, které je 
potřeba operativně řešit.

fasádu, po rekonstrukci jsou obě hasičárny, 
za finanční pomoci se díky hasičům posta-
vil areál Na Mlejnici, proměnil  se vzhled 
i vnitřek školy, spousta peněz se investovala 
do mateřské školy. Kdybych tenkrát věděl, 
kolik milionů spolyká její postupná rekon-
strukce, určitě bychom hledali místo pro 
úplně novou budovu.

 tím, jak se rodinná zástavba rozšiřuje, 
ubývá volného prostoru. Není to pro 
venkovský život škoda?

 To je pravda. Zahrady jsou v soukromých 
rukách a málokdo je chce prodat cizím lidem 
na stavbu domu. Z toho důvodu se hledají 
další místa, upravuje se územní plán, aby ti, 
kdo tady chtějí bydlet, měli kde stavět. Tím 
pádem se hranice intravilánu na mnoha mís-
tech posunuly za humna, která historicky 
tvoří hranice vsi. Ale i tyto parcely mají sou-
kromé vlastníky, kteří si samozřejmě o svém 
majetku rozhodují sami. V současné době je 
zde asi 35 hektarů zastavitelného území, ale 
obec už nevlastní žádný pozemek, který by 
mohla zájemcům nabídnout.

 Jaké jsou silné stránky sloupnice a co jí 
naopak chybí?

 Silnou stránkou je určitě dostupnost 
několika měst, za prací se nemusí jezdit 
daleko. I z toho důvodu se sem lidé stěhují. 
Slabinou je podle mě nízká účast místních 
obyvatel na společenských akcích. Mrzí 
to hlavně spolky, které tyto akce pořádají. 
Velkou bolestí je absence chodníků kolem 
hlavní silnice, ale charakter obce a zástavba 
kolem silnice nedovoluje z osmdesáti procent 
chodníky postavit.

 Na co by se nový starosta a zastupitel-
stvo měli zaměřit?

 Chodníky, rekonstrukce osvětlení, pokra-
čovat v rekonstrukci sokolovny, případně 
postavit novou tělocvičnu za školou, která 
na ni čeká už od roku 1914… Obec disponuje 
21 byty, ale zájem o ně je mnohem vyšší, 
i když to je spíš úkol pro developery než pro 
obec. A je potřeba pořád shánět ochotné lidi, 
kteří by se ve volném čase věnovali dětem. 
Zájem ze strany dětí by určitě byl.

 co považujete za svůj osobní úspěch 
v pozici starosty?

 Pro mě je největším úspěchem, že jsme 
v roce 2004 dokázali na Lesích ČR vysoudit 
80 hektarů lesa, který se tak dostal zpátky 

 Jak se za ty roky změnila profese 
starosty?

 V roce 1998 nebyla tak rozbujelá admini-
strativa jako teď, mobily a internet teprve 
začínaly, o datových schránkách a Czech 
pointu jsme ani neslyšeli. Díky technolo-
giím se podle mě vytrácí sociální kontakty, 
což ale přináší doba obecně. Stát přenáší 
na bedra samospráv čím dál víc povinností, 
třeba v oblasti úklidu obce. Dřív se o okolí 
komunikací starala Správa a údržba silnic, 
dnes musíme trávu sekat my. Ze zákona se 
musíme postarat o to, aby měli obyvatelé 
kam ukládat bioodpad, to dříve nebylo. 
Dnes má každý právo požadovat po obci, aby 
odvezla jeho trávu, ořezané větve… Chápu to 
ve městech, ale na vesnici by si takový odpad 
každý mohl zlikvidovat sám, zkompostovat, 
naštěpkovat, spálit suché větve…

 co je na práci starosty nejlepší?
 Že není jednotvárná. Nikdy nevím, co 
přesně mě ten den čeká. Sice si každé ráno 
napíšu, co mám vykonat, ale do toho přijdou 
operativní úkoly, telefonáty, občané se svými 
požadavky, změny domluvených návštěv… 
Každou hodinu je ta práce jiná.

 Jak se za 24 let změnila sloupnice? 
 Přibylo hodně rodinných domků. V sou-
časnosti máme v Horní Sloupnici 401 čísel 
popisných, v Dolní Sloupnici 243. Při mém 
nástupu tu bylo dohromady asi 500 domů. 
To je snad důkazem, že lidé vnímají Sloup-
nici jako dobré místo pro život. A jinak? 
Dokončila se plynofikace, postupně se 
buduje kanalizace, vznikla dětská hřiště, 
upravila se řada veřejných prostranství, 
vylepšilo se fotbalové hřiště včetně zázemí, 
všechny obecní budovy dostaly novou 

do majetku obce. Dohromady vlastníme přes 
200 hektarů, což každoročně generuje příjem 
do obecního rozpočtu asi jeden milion korun. 
Po úspěšném soudu jsem si říkal, že můžu 
s čistým svědomím odejít.

 Jaké vlastnosti by měl mít ideální 
starosta?

 Hlavně by měl být komunikativní, trpě-
livý, mít manažerské schopnosti, měl by se 
umět dohodnout jak s občany, tak i s úřed-
níky z jiných úřadů. Pro většinu obyvatel 
v obci by měl být váženou a uznávanou 
osobou. 

 Jste smířený s odchodem do důchodu?
 Asi jako každý jiný, kdo vstupuje do nové 
etapy, kdy neví, co přesně ho čeká… Už delší 
dobu jsem zvažoval konec a před vánocemi 
jsem byl rozhodnutý funkci složit, nako-
nec jsem to dotáhl až do voleb, i když těch 
posledních devět měsíců bylo kvůli spoustě 
realizovaných akcí hodně náročných.

 co teď budete dělat?
 Čeká mě nepřeberné množství práce kolem 
domu a v lese, kde v poslední době hospo-
dařil spíš kůrovec. A budu si užívat volna, 
rodiny a vnoučat ve větší míře než dosud.

↘ mš

už jen několik dní bude starostou sloupnice, dost možná tím nejdéle sloužícím 
starostou v její historii. Josef škeřík se po 24 letech rozhodl ve funkci skončit, 
a to si, myslím, zaslouží aspoň krátký bilanční rozhovor.
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ohlédnutí za žněmi
Žně skončily 5. srpna 2022 sklizní triticale ve Sloupnici a jak jsme na jejich začátku jen opatrně 
doufali, můžeme dnes potvrdit, že k nám příroda byla letos štědrá. Počasí bylo příznivé i v prů-
běhu sklizně. Letos jsme se obešli bez krupobití a dosáhli jsme rekordního celkového výnosu 
v obilovinách, přičemž všechny sklízené plodiny včetně řepky byly v nadprůměrných číslech.

plodina ha
výnos t/ha produkce t

plán skutečnost plán skutečnost

pšenice ozimá 495 8,21 9,61 4 062 4 738

Ječmen jarní 430 6,95 7,47 2 989 3 200

triticale 200 7,95 8,83 1 591 1 767

obiloviny 1 125 7,68 8,64 8 642 9 705

Řepka 340 4,02 4,68 1 367 1 590

Stejně jako vloni nám se sklizní pomohl, kromě našich sklízecích mlátiček, také CLAAS Lexion 
z Nyklovic a New Holland ze Sedliště, které sklidily 268 hektarů. Kvalita ječmene vyhověla poža-
davkům pivovaru Radegast, a tak jsme již v září zahájili první dodávku. 
Stejně dobrá byla i sklizeň slámy. Požadavek zootechniků byl splněn s rezervou nejen v množství 
slámy, ale snad i v kvalitě. Třetí seč senáží jsme zahájili 16. srpna a ukončena byla 2. září. Skli-
dili jsme 3 369 tun převážně jetelů a částečně travních porostů do silážních žlabů v Němčicích. 
Letošní potřeba senáží je tak pokryta z 94 %.
Celkem na 358 hektarech jsme zaseli řepku, a to mezi 13.–20. srpnem. Dne 6. září jsme zahá-
jili sklizeň silážní kukuřice pro naši bioplynovou stanici v Němčicích. Sklizeň brambor jsme 
zahájili koncem srpna odrůdou COLOMBA pro našeho partnera EURO Agras Jihlava. Dosavadní 
výsledky jsou také příznivé. Probíhá prodej brambor k uskladnění v pracovní dny od 6 do 15 h, 
ve čtvrtek do 17 h. Výdej naturálních brambor je pouze do 31. října. Více informací u vedoucího 
skladů Oldřicha Vašiny nebo na našich webových stránkách. 

chovatelský úspěch
Jednou z věcí, která sice není na první pohled vidět, ale je naprosto zásadní pro úroveň chovu 
skotu, je genetická hodnota stáda. O úrovni našeho stáda svědčí fakt, že naše jalovice Sloupnice 
Vinnie je v žebříčku Českého svazu holštýnského skotu na druhém místě v ČR a mezi stovkou 
nejlepších zvířat jich máme celkem osm. Je to výsledek cílené šlechtitelské práce s využitím 
nástrojů jako je embryotransfer nebo sexování inseminačních dávek. Plemenná hodnota je 
určena na základě genomického testu podle selekčního indexu, který zahrnuje např. užitko-
vost, plodnost, množství somatických buněk, exteriér apod. Z nejlepších zvířat se potom u nás 
i ve světě vybírají býci do inseminace.
Jalovice Sloupnice Vinnie se narodila ze sexované inseminační dávky a její matka i babička byly 
z embryotransferu. Její sestra ze Školního statku Lány, kam jsme část dávek prodali, patří ve své 
kategorii mezi 25 nejlepších zvířat v Evropě. V podniku máme celkem přes 100 zvířat této rodiny.

informace 
ze Zd sloupnice

další zprávy:
⋮⋮ Je už znám termín letošní besedy s důchodci (24. 11. 2022) a porady se zaměstnanci (25. 11.).
⋮⋮ Ačkoliv nás růst nákladů nutí zvýšit ceny obědů na 105 Kč (doprava zůstává na 10 Kč), pro 

zaměstnance zůstává cena stejná. Je to třetí krok naší pomoci zaměstnancům v této nelehké 
době.

⋮⋮ Po dokončení projektu technologie bramborárny jsme již předali podklady pro žádost o dotaci, 
a tak jsme mohli začít pracovat na dalších záměrech. Objednali jsme přepravník zvířat 
na podvozku DAF, hledáme přijatelnou náhradu za havarovaný rozvozový automobil na řez-
nictví, představenstvo schválilo pořízení technologie na bourárnu a výrobnu řeznictví s pod-
porou MAS a připravujeme hodnocení dalších priorit.

⋮⋮ Budova bytového domu u řeznictví dostala novou střechu a dva naše silážní žlaby v Němčicích 
nový ochranný nátěr.

⋮⋮ Po roční přestávce nastupuje náš nákladní automobil KERAX do cukrovaru na řepnou kampaň.
⋮⋮ Řešíme problém zápachu z kejdy u mléčné farmy v Dolní Sloupnici.
⋮⋮ Děkujeme našim fotografům za zaslání fotografií z provozu našeho podniku. I letos je 

zašleme do soutěže Zemědělského svazu ČR a máme výborný materiál k sestavení našeho 
kalendáře pro rok 2023.

⋮⋮ Naše řeznictví i mlékárna se úspěšně prezentovaly na 12. ročníku Guláš festivalu v Přívratu 
i krajských dožínkách v Pardubicích. 

⋮⋮ I letos budeme provozovat agroenvironmentální kroužky ve Sloupnici a Němčicích.
⋮⋮ V prodejně čerpací stanice bylo zřízeno kontaktní místo pro příjem a výdej zásilek služby PPL, 

které mohou využít všichni občané.

víte, že…
Protože zástupci Vlády ČR, ani Ministerstva zemědělství do dnešního dne nebyli ochotni řešit 
důsledky nastavení zemědělské politiky v ČR, Zemědělský svaz společně s Agrární komorou 
zadali studii dopadů poradenské a auditorské firmě KPMG. Tato studie potvrdila, že 

⋮⋮ změny se negativně dotknou cca 2 000 zemědělských podniků, které představují 77 % produkce 
v ČR

⋮⋮ souběh ekologických nařízení s nastavením redistributivní platby, která je nejvyšší v celé EU, 
se dotkne nejvíce tzv. citlivých komodit, jako je živočišná výroba, ovoce, zelenina, chmel, 
brambory, cukrová řepa

⋮⋮ za daného nastavení maloobchodních cen nelze bez dotací vypěstovat či vyrobit bez ztráty 
žádnou ze sledovaných komodit a bohužel stále platí, že dostatečná výše zemědělských dotací 
je klíčovým faktorem k udržení produkce cenově přijatelných potravin

⋮⋮ více informací na www.vladniagrohazard.cz
↘ ing. jaroslav vaňous, předseda družstva
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škola čar a kouzel 
ve svratouchu
Po dvouleté pauze jsme konečně vyrazili 
na další letní tábor pořádaný SDH Řetůvka 
a SDH Horní Sloupnice, tentokrát na motivy 
Harryho Pottera.
 Vyjížděli jsme 2. července z nástupiště 9¾ 
z Řetůvky a Horní Sloupnice, kam pro 32 stu-
dentů a 2 žačky přijel soukromý Bradavický 
expres!
 Po příjezdu do školy jsme se ubytovali 
v chroptících chýších s podsadami a slav-
nostně oděni v pláštích a kloboucích jsme se 
shromáždili kolem ohniště, kde nás Moudrý 
klobouk rozdělil do kolejí.
 Před zahájením výuky jsme navštívili 
obchod U Olivandera. Všichni zasvěcení 
vědí, že nemůžete dostat kouzelnickou hůlku 
jen tak. Aby fungovala jak má, musí si vás 
vybrat. Tak si na základě přitažlivosti každá 
hůlka našla svého majitele. Rozdali jsme 
si školní uniformy a plni očekávání jsme se 
vrhli vstříc novým dovednostem.
 Každý den nás čekal rozvrh hodin, podle 
kterého se děti připravovaly na závěrečné 
zkoušky NKÚ (zkoušky Náležité kouzelnické 
úrovně). Patřila sem například hodina 
bylinkářství, kde studenti poznávali rostliny, 
seznamovali se s tvorbou herbáře od sušení 
rostlin, jejich zařazení do systému až 
po vázání knihy, hodina létání, hodina černé 
magie, kde jsme dělali pokusy (všechny 
dopadly úspěšně, nedošlo k žádné explozi, 

ani nikomu nenarostla část těla navíc), 
hráli jsme famfrpál, hledali ohnivý pohár 
a viteály, abychom uchránili naši školu před 
útokem lorda Voldemorta, procházeli jsme 
kolem Chloupka, utíkali před baziliškem, 
navštívili jsme hrad Svojanov a díky svítícím 
kouzelnickým hůlkám jsme v noci všichni 
zdárně přešli přes Zapovězený les plný straši-
del a duchů.
 I přes ne moc optimistické předpovědi 
meteorologů se nám počasí celkem vydařilo, 
zvládli jsme obstát ve všech předmětech 
i závěrečných zkouškách. Jejich úspěšné 
složení děti oslavily na absolventském plese 
a dostaly spoustu krásných dárků. 
 Velice děkujeme sponzorům obci Řetůvka 
a obci Sloupnice, Pekařství a cukrářství 
Sázava s.r.o., Řeznictví Sloupnice s.r.o., 
Choceňské mlékárně s.r.o., panu Voříškovi 
a firmě JV Tranzit, všem, kteří se podílejí 
na přípravách a chodu tábora a v neposlední 
řadě všem rodičům za to, že nám opakovaně 
svěřují své ratolesti. Děkujeme!
Těšíme se zase za rok!

Více informací k táborům a fotogalerii 
naleznete na stránkách 
www.tabor-mlocek.proweb.cz

↘ za celý tým lt mloček 
lucie vašinová a martina tonarová

Vítání občánků 
V červnu 2022 byli na obecním úřadě 
přivítáni noví občánci:

rozálie krejčí, Horní Sloupnice 
olga benešová, Horní Sloupnice 
Jakub drahoš, Horní Sloupnice 
kristýna králová, Horní Sloupnice 
barbora svobodová, Horní Sloupnice

Matěj kopecký, Dolní Sloupnice 

Omlouváme se za chybu v červnovém vydání 
Pelmelu. Mezi novými občánky Sloupnice 
byl přivítán Viktor Šeda.

Životní jubilea 
čerVeN 2022 
alena kučerová, 70 let, Horní Sloupnice 
Miloš seidl, 75 let, Horní Sloupnice 
Ilonka Jeřábková, 88 let, Dolní Sloupnice 
Milada dolečková, 93 let, Dolní Sloupnice

čerVeNeC 2022
Jan Šmejdíř, 75 let, Dolní Sloupnice 
Jindřiška Novotná, 85 let, Horní Sloupnice 
Josef Novotný, 85 let, Horní Sloupnice 
Zdislava Nováková, 86 let, Dolní Sloupnice 
Ludmila stránská, 90 let, Horní Sloupnice 
Jiřina Mikulecká , 92 let, Horní Sloupnice 

srPeN 2022 
Jan Plch, 70 let, Horní Sloupnice 
Marie sedláčková, 75 let, Dolní Sloupnice 
emilie Hantlová, 86 let, Horní Sloupnice 

Zlatou svatbu v červnu 2022 oslavili manželé 
Josef a Zdeňka Vondrovi 
z Horní sloupnice. 

Diamantovou svatbu v červenci 2022 
oslavili manželé 
Jan a Marie královi z Horní sloupnice.

Informace byly zveřejněny na základě udělených 
souhlasů dotčených osob či jejich zákonných 
zástupců.

↘ milada limberská
matrikářka



Uzávěrka příštího čísla sloupnického PeLMeLU je 20. listopadu 2022.
další číslo sloupnického PeLMeLU vyjde 9. prosince 2022.

Příspěvky, připomínky a dotazy zasílejte na adresu 

pelmel@sloupnice.cz

redakční poznámky
∗  články a fotografie zasílejte v elektronické podobě.

∗  Příspěvky, prosíme, zasílejte nejpozději do dne uzávěrky příštího čísla. 
 Nemůžeme zaručit, že příspěvky dodané po datu uzávěrky, budou otištěny.

∗  své příspěvky konzultujte s dostatečným časovým předstihem s redakcí. 
 redakce si vyhrazuje právo výběru jednotlivých příspěvků.

∗  Cena za otištění inzerátu je 200 kč pro místní, 500 kč pro ostatní.
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